
ش�ما  در ح�وزه مع�دن و تحقيقات 
و فن�اوري آن فع�ال هس�تيد. اگر 
بخواهيد اصلي ترين مشكل و مانعي 
را كه پيش  روي نخبگان و اهدافشان 
وجود دارد، برشمريد، به چه مواردي 

اشاره مي كنيد؟ 
فكر مي كنم اصلي ترين مش��كل بحث حمايت و 
پشتيباني از نخبگان است. فضا بايد براي حمايت 
از نخبگان باز ش��ود تا بتوانند آن ايده هايي را كه 
دارند هر چه بهتر به مرحله اجرا دربياورند. يكي 
از مهم ترين موضوعات در بحث حمايت، به حضور 
بيشترِ نخبگان در حل مسائل كشوري بر مي گردد. 
به زبان ساده تر، در حل مسائل كشور، بيش  از  پيش 

از حضور، ايده ها و افكار نخبگان استفاده شود. 
شايد بپرسيد اين موضوع چطور عملي مي شود. 
بايد در جواب اين سؤال گفت؛ اينكه هر نخبه اي 
در هر حوزه اي دانش و تخصص دارد بايد شرايطي 
هم فراهم ش��ود كه بتواند در هم��ان حوزه ورود 
جدي تر پيدا كرده تا با چش��م و پوست و گوشت 
خود مشكلات آن حوزه را لمس كند. بدين ترتيب 
است كه مي توان پس از آن انتظار داشت كه يك 
نخبه بتواند راهكار براي حل مشكلات ارائه دهد. 
به نظر من تنها چاره همين است. فردي كه مثلاً در 
حوزه معدن فعال است بايد از نزديك به مسائل و 
مشكلات و زيرمجموعه هاي اين حوزه وارد شود، 
مسائل را با چشم خود ببيند، با پوست خود لمس 
كند تا تعريف دقيقي از مسئله صورت بگيرد و در 

نهايت به ارائه راهكار برسد. 
 فكر مي كنيد در حال حاضر نسبت به 
گذشته تا چه حد چنين حمايت هايي 
كه به آن اشاره كرديد، بهتر و بيشتر 
شده اس�ت؟ اگر بخواه�م راحت تر 
بپرسم، به  نظرتان حمايت ها از سوي 
مديران س�ازمان ها و نهادها در حد 
ش�عار باقي مانده يا به حوزه عمل و 

عملياتي شدن هم رسيده است؟
الان قطعاً فضا نسبت به گذشته بازتر شده است. در  
حال  حاضر خيلي روي نخبگان مانور داده مي شود؛ 
يعني به  نظر اهميت بيشتري براي نخبگان قائل 
هستند. بايد ش��اهد باش��يم ببينيم چه اتفاقات 

خوشايندي خواهد افتاد. 
به  نظر من در سال هاي گذشته حمايت ها كمتر 
بوده ولي الان اين حمايت ها بيشتر شده است. فكر 
مي كنم اين بدين خاطر است كه مقامات كشوري 
بيش  از گذش��ته متوجه نياز به حضور نخبگان و 
استفاده از انديشه و ايده هاي آنها شده اند. بنابراين 
چون اين نياز حس شده فكر مي كنم، به اين امر 
بيشتر پاسخ داده ش��ود و بيش  از  پيش از حضور 
نخبگان در حل بسياري از مس��ائل خرد و كلان 

كشوري استفاده شود. 
در همايش مربوط به نخبگان مقام معظم رهبري 
صحبت هاي نخب��گان را مي ش��نيدند و همانجا 
دس��تور صادر مي شد كه رس��يدگي شود. حتي 
در مورد طرح يكي از بچه ها كه اگر اش��تباه نكنم 
مربوط به مسائل حمل  و  نقل بود، همانجا رهبري 

دس��توري صادر كردند. در رابطه با معدن دستور 
دادند رسيدگي شود. از همان زمان از سوي وزارت 
صمت تماس هايي گرفته شد كه حضور پيدا كنم 
تا چيزهايي كه گفتم و راهكارهايي را كه توضيح 
دادم، تش��ريح كنم.  اگر در رابطه با مش��كلات و 
مسائلی كه در كشورمان وجود دارد، اولويت بندي 
شود و از طريق معاونت علمي و فناوري و بنياد ملي 
نخبگان پيگيري شود و بچه ها از اين طريق بتوانند 
خودشان و توانمندي هايش��ان را به دستگاه هاي 
اجراي��ي و وزارتخانه ها معرفي كنن��د و راه ورود 
آنان در دستگاه ها و س��ازمان ها بيشتر باز شود تا 
نخبگان حضور داشته باشند و ارائه راهكارها انجام 
شود، قطعاً مي توان به حل بسياري از مسائل نيز 

اميدوار بود. 
 همان طور كه تأكيد كرديد خيلي مهم 
است كه هر نخبه اي در حوزه دانشي 
خود مشغول به كار و فعاليت شود. آيا 
با اين موضوع كه مديريت هاي كلان 
و بالاتر به جوان هاي نخبه هم سپرده 

شود، موافق هستيد؟
اگر بخواهيم تعريف بهتري از نخبه كنيم، نخبه ها 
را مي توان به چند دسته تقسيم بندي كرد. نخبه 
كارآفرين داريم كه علاقه مند به اين حوزه است، 
يعني دوست دارد خودش رئيس خودش باشد و 
كار را خودش اداره كند. نخب��ه اي داريم كه كار 
او پژوهش اس��ت و در اين عرصه دوس��ت دارد، 
وارد شود و يكي هم دوست دارد در عرصه اجرا و 

سياستگذاري هاي كشوري وارد شود. 

آن كس��ي كه دوس��ت دارد وارد سياستگذاري 
كشوري شود، چاره اش اين است كه با اين محيط 
آشنا باشد؛ يعني بايد بتواند مسائل را لمس كند و 
بتواند براي آن راهكار ارائه دهد. يعني از آن چيزي 
كه خداوند به او اعطا كرده است كه همان هوش و 
استعداد خوب اس��ت، براي حل مسائل استفاده 
كند. بنابراين مهم ترين مسئله اين است كه اول 
در محي��ط قرار بگي��رد. يك نخب��ه وقتي جذب 
دستگاه اجرايي مي شود، نبايد به عنوان كارمند 
باش��د. مي تواند براي آشنا ش��دن با آن محيط و 
لمس كردن مشكلات در آن محيط يكي، دو سال 
كارمند باشد يا بهتر بگوييم كارآموزي كند، اما بعد 
ارتقا بگيرد و در سطح مشاور يا مدير مجموعه كار 
كند. اگر بخواهيم به يك نخبه بگوييم چه كند و 
چه نكند، آن وقت ديگر او نخبه نيست. نخبه كسي 
است كه ايده هاي خوب دارد، بنابراين اوست كه به 
بقيه ايده مي دهد، نه اينكه در محيطي قرار بگيرد 
كه ايده هايش مورد استفاده قرار نگيرد. اين بدان 
معنا اس��ت كه عملًا از حضور نخبه هيچ بهره اي 

برده نشده است. 
بنابراين بايد اينگونه نگاه كني��م كه وقتي نخبه 
را وارد دستگاه اجرايي مي كنيم، براي آن برنامه 
بلندمدت مي چينيم كه اين نخبه در ابتدا كه وارد 
آن دستگاه اجرايي مي شود، هدف اين نباشد كه 
فقط كارمند باش��د و فقط كار اداري انجام دهد، 
بلكه هدف اين باشد كه با محيط و مسائل موجود 
آشنا شود، چون تا با آن موضوع آشنا نباشيد و با 
آن حوزه آشنا نباشيد نمي توانيد ابتدا بگوييد خب 

ش��ماي نخبه بيا مديريت مجموعه را در دس��ت 
بگير! همه مسائل را بايد شناخت. چاره اين است 
در محيط باشيد و كم كم بتوانيد مسائل را لمس و 
استفاده كنيد. اما همان طور كه اشاره كردم پس از 
مدتي بايد در تصميم گيري هاي كلان تر، نخبه و 

حضورش را مغتنم شمرد. 
 تا به حال ش�ده كه مثلًا براي كاري 
و عملياتي ش�دن ط�رح و ايده اي به 
بودجه اي نياز داش�ته باش�يد، اما با 

درهاي بسته روبه رو شويد؟
در اين م��ورد زي��اد نمي توان��م نظ��ري بدهم و 
بگويم، چون در محيطي كه كار ك��ردم، اينطور 

نبوده است. 
 مثلًا فرض كنيد چندي�ن فرد نخبه 
بخواهن�د يك ش�ركت دانش بنيان 
تأس�يس كنند. قطعاً بودجه اي نياز 
است. در اين موارد حمايت هايي كه 
صورت مي گيرد به  نظرت�ان كافي و 

جوابگو است؟
در حوزه شركت هاي دانش بنيان الان بنياد ملي 
نخبگان حمايت مي كند، گر چه حمايت آنها شايد 
آنقدر زياد نباشد، ولي حمايت صورت مي گيرد و 
همانطور كه قبلًا گفتم چون خودم وارد اين حوزه 

نشده ام نمي توانم نظر دقيق بدهم. 
 حالا اگر دقيق تر بخواهيد توقعتان را 
از مسئولان بيان كنيد، به چه نكاتي 

بيش از بقيه تأكيد خواهيد كرد؟
بايد به اين بچه هاي نخبه و اهل كار دانش بنيان 
ميدان داده ش��ود و حمايت ش��وند تا بتوانند كار 
كنند. چه بهتر كه اين ميدان دادن در مس��يري 
باشد كه بتواند كشور را از يك مسئله نجات دهد. 

ام��ا آنچه بس��يار حائ��ز اهمي��ت اس��ت، بحث 
اولويت بندي اس��ت؛ حتي در رابطه با طرح هاي 
نخبگان و مثلًا تأسيس شركت هاي دانش بنيان، 
طرح هايي كه قرار اس��ت در قالب ش��ركت هاي 
دانش بنيان دنبال شوند، در واقع بايد شركت هايي 
باش��ند كه در حوزه مس��ائل اولويت دار كشوري 
هس��تند. اينكه بحث بودجه را مطرح كرديد من 
نظرم اين است كه از اولويت دارها حمايت بيشتري 

شود و اقدامات سطح بندي شود. 
 منظورت�ان از اولوي�ت چيس�ت؟ 
طرح هايي كه با زندگي مردم بيشتر 

سروكار دارد؟
بله؛ جزو مس��ائل اصلي كشور باشد. به  طوري كه 
مثلاً شركت دانش بنياني مورد حمايت بيشتر قرار 
بگيرد كه چيزي كه اختراع كرده يا فناوري اي كه 
توليد مي كند از اهميت بيشتري برخوردار بوده يا 
مثلًا درآمد ارزي بيشتري براي كشور داشته باشد. 
مقصودم از اولويت دار بودن اين است كه طرحي 
بيش از بقيه حمايت شود كه باعث افتخار كشور 

بوده و به حل مسائل موجود كمك كند. 
 يك�ي از مهم تري�ن موضوع�ات و 
دغدغه ها در رابطه با نخبگان، بحث 
مهاجرت نخبگان اس�ت. مهاجرت 
نخبه ها قطعاً ضرباتي به جامعه وارد 
مي كند. شايد مهم ترين آن مهاجرت 
ژنتيكي باشد. اما بعد ديگر اين اتفاق 
ناخوش�ايند، اين اس�ت ك�ه نيروي 
انساني براي هر كشوري بزرگ ترين 
ثروت آن كش�ور محسوب مي شود. 
فكر مي كني�د چرا چني�ن مواردي 
وجود دارد و چه چيزي باعث دلگرمي 

مي شود تا اين اتفاق كمتر رخ دهد؟
يكي مهاجرت مي كند تا علم و فناوري به روز دنيا را 
با خود بردارد و به كشور بياورد و يكي تا اين مرحله 
در كش��ور آموزش ديده و بعد تصميم مي گيرد، 
ثمره بخش علمي كش��ورش را در كشور ديگري 
به بار بنشاند و براي كشور ديگري خوب باشد. من 
معتقدم نخبه هاي ما بايد به حدي حمايت شوند 
كه خودش��ان وقتي مي روند تا علم را در كش��ور 
ديگري فرابگيرند، باز تصميم بگيرند كه برگردند؛ 
يعني بايد به حدي حمايت ها بالا باشد كه تصميم 

بگيرند به كشور خود خدمت كنند. 
 لازمه اش اين است كه ساختارهاي 

درستي چيده شود. 
دقيقاً. بايد فضا براي نخبگان و دانشمندان باز شود 
و دغدغه اينها فقط علمي باش��د؛ يعني در حدي 
حمايت شوند كه نخبه درگير مشكلات و مسائل 
مالي، خانه و ماشين نباشد. دغدغه يك نخبه بايد 
حل مسائل و مش��كلات كش��ور در حوزه دانش 
و علمش باش��د و از نعمت خدادادي خود يعني 
از هوش سرشارش در اين مس��ير استفاده كند. 

اميدوارم اين اتفاق بيفتد. 
 با توجه ب�ه اينكه خانم هس�تيد، تا 
كن�ون در ح�وزه نخبگان�ي تفاوت 

نگاه ها را حس كرده ايد؟
گاهي بله، اما معتقدم خود فرد هم بايد از خودش 
به اصطلاح عرضه و جنمي نشان دهد. نمي توان 
اين را كتمان كرد. تبعي��ض بين خانم ها و آقايان 
گاهي وجود دارد، ولي مي توان با پشتكار و نشان 
دادن توانايي خود، آن جايگاهي را به  دست آورد كه 
حق نخبه است؛ حتي اگر سخت است، اما قطعاً با 
پشتكار بيشتر به آنچه بخواهيد مي رسيد. در واقع 

بايد بگويم نااميد نشدن رمز موفقيت است. 
 نكته اي يا خاطره شيريني از ديدار 
اخير با رهب�ر انقلاب و صحبت هايي 
كه در حضور ايش�ان مطرح كرديد، 

داريد؟
در آن جلسه بس��يار حس خوبي داش��تم. بعد از 
صحبت هاي من، ايشان به معاون علمي و فناوري 
رئيس جمهور گفتند كه به اين مسئله - موضوعي 
كه من مطرح كرده بودم - رسيدگي شود. احساس 
بسيار خوبي در من ايجاد شد و باعث اميدواري ام 

شد كه اين موضوع حل شود. 
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نخبهکارمندشمانمیشود
تصمیمکلانبهاوبسپارید

به كارگيری نخبگان در دستگاه های اجرايی و مسئله نخبگی 
در گفت وگوی »جوان« با حميده مجد، نخبه جوان علمي

 سخنگوي قوه قضائيه در خصوص دانشجويان بازداشتي اغتشاشات 
اخير اظهار كرد: اكثر اين افراد در روزهاي ابتدايي اغتشاشات آزاد شدند 

و در حال حاضر تعداد محدود و انگشت شماري در بازداشت هستند. 
 معاون درمان وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: كاشت 

حلزون براي كودكان به صورت رايگان در كشور انجام مي شود. 
 وزير بهداشت، درمان و آموزش پزشكي گفت: ارزاني سيگار در كشور 
هنر نيست و لازم است كه مجلس ماليات و هزينه آن را افزايش دهد تا 

به راحتي در دسترس همه قرار نگيرد. 
 مدير عامل س��ازمان بيمه س��لامت در توضيح جزئيات تش��كيل 
صندوق حمايت از بيماران خاص، صعب العلاج و نادر گفت: در فاز اول 
۲۶ بيماري وارد سامانه هاي ما شده و مقرر است اين تعداد بيماري به 

۴۴ بيماري برسد. 

حسین سروقامت

رخنمایيچالشهايدارویار
باکمبودوگرانيدارو

در حالي ك�ه بنا بود داروي�ار به ياري م�ردم بيايد، اما س�ه ماه پس از 
اجراي اي�ن طرح كمبوده�اي داروي�ي در اقلام داروي�ي پرمصرفي 
مانند آنتي بيوتيك ها و س�رم همچنان مش�هود اس�ت. ح�الا كار به 
جايي رس�يده كه س�ازمان بازرس�ي هم به موضوع ورود كرده است 
و مدي�ران س�ازمان غذا و دارو و ش�ركت هاي داروس�از به س�ازمان 
بازرسي كل كش�ور فراخوانده ش�دند. ماجرا از اين قرار است كه در 
بازديدهاي ميدان�ي از ش�ركت هاي توليد كننده دارويي مش�خص 
ش�ده، بس�ياري از مواد اوليه براي توليد برخي از اقلام دارويي مانند 
آنتي بيوتيك ها كه هم اكن�ون با كمبود آنها مواجهي�م براي مصرف 
ش�ش ماه وجود دارد! اما ش�ركت هاي مزبور به دنب�ال اصلاح قيمت 
)بخوانيد افزايش قيمت ه�ا( از توليد دارو امتناع مي ورزند. از س�وي 
ديگر داروسازها هم به رشد شش برابري هزينه هايشان اشاره دارند 
و چالش تأمين نقدينگي اين ش�ركت ها موجب ش�ده تا ۶۰۰ ميليون 
دلار مواد اوليه دارويي در گمرك بماند و نتوانند آن را ترخيص كنند. 
تأمين نقدينگ�ي و اصلاح ماليات ب�ر ارزش افزوده معضلاتي اس�ت 
كه اگر رفع نش�ود، معضل كمبوده�اي دارويي ادام�ه خواهد يافت. 

سه  ماه پيش بود كه طرح دارويار در كشور اجرا شد. طرح بنا بود  پرداخت 
از جيب مردم را پايين بي��اورد، اما عملًا آنچه در يكي دو ماه اخير ش��اهد 
آن هستيم كمبود دارو و گران تر ش��دن داروهايي همچون آنتي بيوتيك 
و سرم  است. حس��ينعلي شهرياري، رئيس كميس��يون بهداشت مجلس 
شوراي اسلامي هم با اشاره به اينكه دارويار كار خيلي بزرگي است، تصريح 

مي كند:»ولي هنوز پرداختي از جيب مردم بسيار زياد است.«
  پرداخت از جيب زياد مردم

به گفته رئيس كميسيون بهداشت تأكيد رئيس جمهور اين بوده كه كمبود 
دارو نباش��د و پرداختي از جيب مردم نيز نبايد افزايش يابد اما هنوز با اين 
مشكلات مواجه هستيم.  شهرياري تأكيد مي كند:»نگران منابع مالي طرح 
داروياري هستيم و معلوم نيست با اضافه شدن داروهاي ديگر، اين منابع 
جوابگو باشد. اگر منابع توسط سازمان برنامه و بودجه به موقع تأمين نشود، 
دچار مشكل خواهيم شد.« از نگاه وي بعضي مواقع شعارهايي مي دهيم كه 

اجرايي نمي شود و همين موضوع مردم را دلسرد مي كند. 
رئيس كميس��يون بهداشت مجلس از وزير بهداش��ت خواست داروهايي 
را كه مورد نياز مردم اس��ت و توانايي پرداخت آنه��ا را ندارند، حتماً تحت 
پوشش طرح داروياري قرار گيرد.  از سوي ديگر مديران سازمان غذا و دارو، 
شركت هاي داروس��از )توليدكننده  آنتي بيوتيك ها( و نماينده سنديكاي 
صاحبان صناي��ع دارويي در پي كمبود برخي اقلام دارويي براي بررس��ي 

موضوع به سازمان بازرسي كل كشور فراخوانده شدند. 
  قرار بود كمبود نباشد، اما هست

ايروان مسعودي اصل، بازرس كل امور بهداشت و درمان سازمان بازرسي كل 
كشور در اين نشست با تأكيد بر اينكه كمبود اقلام دارويي يك مسئله ملي 
و بسيار حائز اهميت است، افزود:»در طرح »دارويار« كه از ۲۳ تير امسال 
اجرا شد و قرار بود طي يك برنامه دو تا سه ماهه با تعامل سازمان غذا و دارو 
و هلدينگ هاي حاكميتي و ش��ركت هاي خصوصي فعال در حوزه توليد، 
ديگر شاهد كمبود دارو نباشيم، ولي اين موضوع در هفته ها و روزهاي اخير 

سلامت عمومي كشور را تهديد كرده است.«
به گفته بازرس كل امور بهداشت و درمان، جمع بندي و نتايج بررسي هاي 
بازرسي كل امور بهداش��ت و درمان در مركز و بازرسي كل استان ها نشان 

مي دهد كه مردم از كمبود دارو و افزايش پرداخت از جيب گلايه دارند. 
بازرس كل امور بهداش��ت و درمان تأكيد كرد:»چنانچه سازمان بازرسي 
به اسنادي برسد كه س��ازمان غذا و دارو در مورد وظايف خود تعلل داشته 
يا ش��ركت هاي دارويي اقدام به انبار كردن دارو با هدف بالا بردن قيمت ها 

كرده اند، به صورت قاطع برخورد مي كند.«
  ماده اوليه هست، توليد نيست!

مسعودي اصل با اش��اره به فراخوان س��ازمان غذا و دارو در زمينه واردات 
داروهايي كه در بازار با كمبود مواجه اس��ت، گفت:»آنچه در اين نشست 
مشخص شد شركت ها مواد اوليه كافي براي توليد محصول نهايي اقلامي را 
كه با كمبود مواجه است، دارند! بنابراين از سازمان غذا و دارو مي خواهيم قبل 
از باز كردن بسته هاي فراخوان، يك بار ديگر با شركت هاي داخلي مذاكره 
كنند و ضمن گرفتن تعهدات لازم الاجرا براي استفاده از حداكثر ظرفيت 
توان توليدي و تبعي��ت از قيمت هاي مصوب، ش��ركت ها مجاب به توليد 
شوند.« اش��كان ميرمحمدي، بازرس كل امور تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
سازمان بازرسي كل كشور هم در اين نشست با اشاره به بازديد خود از برخي 
شركت هاي پخش دارو و شركت هاي »مواد اوليه ساز« در پي بررسي كمبود 
اقلام دارويي تأكيد كرد:»بررسي هاي ميداني حاكي از اين است كه ماده 
اوليه انواع آنتي بيوتيك در انبارهاي شركت هاي تأمين كننده به طور كامل 
فراهم است. به طور نمونه در بازديد از يكي از شركت هاي دارويي مشخص 
شد حدود ۳۰ تن ماده اوليه »آزيترومايسين« در انبار اين شركت موجود 
است و حدود ۳۰ تن ديگر از مواد اوليه اين شركت در گمرك وجود دارد كه 

در مجموع اين مقدار براي نياز شش ماه كشور كافي خواهد بود.«
ميرمحمدي راجع به امتناع ش��ركت هاي دارويي از تولي��د اقلام دارويي 
آنتي بيوتي��ك گف��ت:»در اي��ن بازديدها »ح��ذف ارز ترجيح��ي و عدم 
همسان سازي قيمت هاي جديد با افزايش ناشي از تغيير نرخ ارز جهت تهيه 
مواد اوليه« و نيز »افزايش هزينه هاي مرتبط با توليد محصولات دارويي« 
دو عامل مهم امتناع ش��ركت هاي دارويي از توليد برخي اقلام دارويي به 
واسطه عدم اصلاح به موقع قيمت ها توسط سازمان غذا و دارو منتج به زيان 

شركت هاي توليدكننده ناشي از آن عنوان شده است. 
وي با اشاره به تصميم سازمان غذا و دارو مبني بر واردات انواع آنتي بيوتيك 
براي رفع كمبود اين اقلام در داروخانه ها تأكيد كرد: » با توجه به شعار سال در 
زمينه حمايت از توليد دانش بنيان و با توجه به اينكه توليد برخي محصولات 
و داروها در حوزه دانش بنيان قرار گرفته، سازمان غذا و دارو بايد با هماهنگي 

و هم افزايي زمينه توليد اين اقلام را در داخل كشور فراهم كند.«
  نبود نقدينگي براي ترخيص مواد اوليه

مهدي پيرصالحي، عضو هيئت مديره سنديكاي صاحبان صنايع داروهاي 
انساني اما روايتي متفاوت از اين ماجرا دارد. به گفته وي حدود ۶۰۰ ميليون 
دلار مواد اوليه دارويي به عل��ت هزينه بالاي ماليات ب��ر ارزش افزوده در 
گمرك مانده و شركت هاي دارويي به علت كمبود نقدينگي توان ترخيص 
آن را ندارند.  آنطور كه پيرصالحي توضيح مي دهد، قرار بود با اجراي طرح 
داروياري علاوه بر حذف ارز دارو كارهاي ديگري از جمله كاهش ماليات بر 
ارزش افزوده و تأمين نقدينگي كارخانه هاي دارويي نيز انجام شود، اما فقط 
حذف ارز دولتي انجام شد.  وي ادامه مي دهد:»ماليات بر ارزش افزوده براي 
كالاهاي اساسي از ۹ درصد به يك درصد كاهش پيدا كرده است، اما براي 
دارو همچنان همان ۹ درصد بر اساس ارز نيمايي است و وعده مجلس براي 
اصلاح اين ماليات نيز هنوز به نتيجه نرسيده اس��ت. به همين علت مقدار 
زيادي مواد اولي��ه دارويي در گمرك مانده و همين ام��ر بر كمبود دارو در 
كشور دامن زده است.« بنا به اظهارات عضو هيئت مديره سنديكاي صاحبان 
صنايع داروهاي انساني، سازمان برنامه و بودجه و بانك مركزي قول داده 
بودند، نقدينگي مورد نياز شركت هاي دارويي را تأمين كنند، اما هنوز به اين 

تعهد خود عمل نكرده اند. 
از نگاه وي تا سال گذش��ته صنعت دارو س��الانه حدود 1/5 ميليارد دلار 
ارز دولتي با قيم��ت ۴هزارو۲۰۰ تومان مصرف مي ك��رد. اكنون اين ارز با 
قيمت نيمايي و حدود ۲۷ هزار تومان شده است. يعني نقدينگي مورد نياز 

شركت هاي دارويي براي خريد مواد اوليه شش برابر شده است. 
پيرصالحي معتقد است:»اگر مشكلات اساسي شركت هاي دارويي مثل 
تأمين نقدينگي و اصلاح ماليات بر ارزش افزوده حل نش��ود، كمبودهاي 

دارويي ادامه خواهد داشت.«

صبح روزي برفي راننده تاكسي از خواب برخاسته، مي انديشد 
كه زودتر از خانه بيرون بزنم تا مردم به كارهايش�ان برس�ند. 
راننده ديگر با ديدن برف س�نگين مي گويد امروز روزي است 

كه تا مي توانم بايد پول درآورم. 
يكي به نيت خدمت آمده، عبادت مي كند، ديگري بي وجدان 

جيب مردم را خالي مي كند! 
هر دو شامگاهان راهي خانه مي ش�وند. دخلشان تقريباً يكي 
اس�ت. . . ولي اولي ضمي�ري آس�وده دارد و دوم�ي در دوزخ 

خودساخته خويش اسير! 
غلامحسين سامي كرماني، بنيانگذار شركت صنعتي آمويه اين 

چنين به اهميت نيت درست اذعان مي كند. 
وي عقل، اراده، اختيار، فطرت، عاطفه، وجدان، تربيت پذيري 
و گرايش به جاودانگي را توانايي هاي بالقوه انس�ان ش�مرده، 
سخت كوش�ي، نظم و توجه به نيازهاي جامعه را شرط خدمت 

صادقانه مي داند!
وقتي كارآفريني كارآزم�وده فرمول موفقيت خ�ود را چنين 

راحت در اختيارتان مي نهد، شما لطفاً ناز نكنيد!
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 خانواده ش�هيد- تهران: لطفاً واكسيناسيون آنفلوآنزای 
افراد سالمند و بيماران زمينه اي جدي گرفته شود تا از اين پيك 
آنفلوآنزا عبور كنيم. با فروكش كردن موج هفتم كرونا و كم شدن 
رعايت پروتكل هاي بهداشتي از سوي مردم و افزايش ابتلاي به 
آنفلوآنزا، وزارت بهداشت با فراخوان نسبت به ايمني جامعه در 
برابر اين بيماري اقدام كند. من عضو خانواده شهدا هستم. پدر و 
مادرم جزو افراد سالمند جامعه هستند.به  رغم مراجعات متعدد 
به مراكز بنياد شهيد منطقه 1۲، 1۳ و 1۴ تهران تاكنون موفق به 
تزريق واكسن براي پدر و مادرم نشده ام. از مسئولان بنياد شهيد 
و وزارت بهداش��ت تقاضا مي كنم به موضوع رسيدگي و هر چه 
سريع تر نسبت به فراهم كردن واكسن و تزريق آن به سالمندان 
و افراد آس��يب پذير در مقابل اين بيماري اقدام كنند تا شاهد 

اتفاقات ناخوشايند براي اين عزيزان نباشيم. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 ۰۹۱۹۰۹۶۸۵3۰ ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند.  اسكن كنيد

اشدمجازاتبرايسرکرده
گروهكتروریستی»حرکهالنضال«

آخري�ن جلس�ه دادگاه رس�يدگي ب�ه پرون�ده »حبي�ب ف�رج الله 
چعب« ملقب به »حبيب اس�يود«، س�ركرده گروهك تروريس�تي 
»حرك�ه النضال« در ش�عبه ۲۶ دادگاه انقلاب اس�لامي به رياس�ت 
حجت الاس�لام و المس�لمين قاض�ي ايمان افش�اري برگزار ش�د. 
در ابتداي جلسه آخرين جلسه دادگاه رسيدگي به پرونده »حبيب فرج الله 
چعب« ملقب به »حبيب اسيود«، سركرده گروهك تروريستي »حركه 
النضال« در شعبه ۲۶ دادگاه انقلاب اسلامي، با دستور قاضي افشاري، وكيل 
متهم فرج الله چعب در جايگاه قرار گرفت و به دفاع از موكل خود پرداخت. 
پس از اتمام بيان دفاعيات وكيل پرونده، قاضي افشاري از وي پرسيد: آيا 
قبول داريد كه آقاي فرج الله چعب به عنوان سركرده گروهك تروريستي 

»حركه النضال« اقدام به فعاليت هاي مجرمانه كرده است يا نه؟
وكيل پرونده گفت: بله. 

در ادامه نماينده دادستان با حضور در جايگاه به بيان آخرين صحبت هاي 
خود پرداخت و تقاضاي اعمال اشد مجازات را براي متهم از رياست دادگاه 

خواستار شد. 
نماينده دادستان تأكيد كرد: عاقبت افرادي كه بخواهند براي امنيت كشور 

نقشه شومي بكشند، اين است: دستگيري، محاكمه و مجازات. 
قاضي افشاري گفت: بر اساس كيفرخواست صادره، ادله، تصاوير و اسناد 
پرونده كه به رؤيت متهم و وكلاي وي رس��يد همچنين اقارير متهم نزد 
بازپرس و در جلسات رس��يدگي به پرونده در دادگاه، اتهام متهم دائر بر 
افساد في الارض از طريق تشكيل گروهك تروريستي »حركه النضال« و 
سركردگي آن و انجام اقدامات تروريستي به قصد مقابله با نظام جمهوري 

اسلامي ايران به وي تفهيم شد. 
قاضي افش��اري از متهم فرج الله چعب خواس��ت تا آخرين دفاعيات خود 
 را بيان كند كه وي در پاس��خ به رياس��ت دادگاه گف��ت: صحبتي ندارم. 

قاضي افشاري ختم جلسه را اعلام كرد. 
به گزارش ايرنا، »حبيب فرج الله چعب« ملقب به »حبيب اسيود«، سركرده 
گروهك تروريستي »حركه النضال« بود كه اتهام وي، اداره و سرگروهي 
گروه تروريستي به نام »حركه النضال العربي لتحريرالاحواز« و طراحي و 
اجراي عمليات هاي بمب گذاري و تروريستي متعدد در استان خوزستان از 
جمله حمله به مردم اهواز در جريان رژه هفته دفاع مقدس در سال ۹۷ است 

كه منجر به شهادت ۲5 نفر از شهروندان اهوازي شد، اعلام شده است. 
بمب گذاري در اداره مسكن و شهرسازي اهواز، عمليات بمب گذاري سازمان 
برنامه و بودجه اه��واز، بمب گذاري در اداره محيط زيس��ت، بمب گذاري 
انتقال خط لوله هاي نفت، بمب گذاري در محور انتقال نفت آبادان به اهواز 
و ماهشهر، بمب گذاري در فرمانداري دزفول و آبادان، بمب گذاري در بانك 
سامان اهواز و برنامه ريزي براي بمب گذاري در دادگستري اهواز از اهم موارد 

تفهيم شده به اين متهم در كيفرخواست است. 
طبق تحقيقات وزارت اطلاعات، اقارير متهم و تحقيقات به عمل آمده و 
ادله موجود »حبيب فرج الله چعب« ملقب به »حبيب اس��يود« به افساد 
في الارض از طريق تشكيل و اداره و سركردگي گروهكي به نام حركه النضال 
متهم است كه از طريق طراحي و اجراي عمليات هاي تروريستي متعدد 

قصد مقابله با نظام را داشته است. 

زهرا چیذري 

نسيم اسدپور
  گفت وگو

رهبر معظم انقلاب هفته گذشته در ديدار با نخبگان جوان و استعدادهاي 
برتر علمي، نخبگان دانش�گاهي را در چهار دهه اخير موجب آبروي ايران 
خواندند و تأكي�د كردند كه »همه ب�ه  ويژه مس�ئولان و مؤثرين در فضاي 
كشور بايد نخبگان علمي را جزو مهم ترين ثروت هاي كشور بدانند و از آنها 
حمايت كنند و نخبگان نيز ظرفيت ها و استعدادهاي فردي خود را به سرمايه 
پيشرفت كشور تبديل كنند.«  نخبگان علمي مهم ترين ثروت هاي كشور 
هستند؛ ثروت هايي كه انديش�ه، ايده و راهكارهايي كه براي برون رفت از 
مش�كلات ارائه مي دهند، اگر مورد توجه مديران و مس�ئولان كشور قرار 
بگيرند، مي توان با هزينه كمتر، در زماني كمتر و با بازدهي بيشتر به نتايج 
بهتري دست پيدا كرد.  آنچه در اين رابطه مهم است، اين است كه حمايت ها از 

نخبگان به حوزه عملي وارد شود تا كشور از حضور آنها بيش  از  پيش بهره مند 
ش�ود و اين حمايت تنها در حد ش�عار باقي نماند. قطعاً نخبگان دغدغه ها 
و نيازهايي دارند كه پرداختن به اين دغدغه ه�ا مي تواند تأثير عميقي در 
حل مشكلات كلان كشور داشته باشد.  با همين نگاه، پاي گفت وگو با يكي 
از بانوان نخبه كشور نشستيم كه در ديدار با مقام معظم رهبري نيز حضور 
داشته و به ايراد سخن پرداخته اس�ت. حميده مجد، برگزيده طرح شهيد 
احمدي روشن بنياد ملي نخبگان و فعال حوزه معدن، معتقد است بايد حتي 
در مورد طرح هاي نخبگان نيز اولويت بن�دي صورت بگيرد، تا به طرح هاي 
مهم تر كه نيازهاي اصلي جامعه است، زودتر رسيدگي شود. آنچه مي خوانيد، 
حاصل گفت وگوي خبرنگار روزنامه »جوان« با اين نخبه جوان علمي است. 


